

VOCAL EUROPE

Version FR ci dessous

Report of the round table

Will Ukraine become a full member of the EU?

Summary

Mrs Camille Cerise Gessant, Deputy Editor-in-Chief at Agence Europe

Camille Cerise Gessant discusses Ukraine's progress towards membership of the European Union. She mentions that Ukraine has sought closer ties with the EU since the events of Maidan in 2014. It points out that the Russian invasion of Ukraine began in February 2022 and that Ukraine became a candidate for EU membership in June 2022 following a formal application. The European Commission has established seven criteria that Ukraine must meet in order to open accession negotiations. So far, two of these criteria have been met, notably reform of the judicial system and media legislation. However, insufficient progress has been made in other areas, such as reform of the Constitutional Court and the fight against corruption. Camille Cerise points out that the reform of the oligarchy is considered to be the most complex issue. The European Commission will publish an official report on Ukraine's progress in October, and the decision on whether or not to open accession negotiations will be taken by the EU Member States in December. She also mentions Ukrainian fears about the impact of the 2024 elections on their progress towards EU and NATO membership. Camille Cerise points out that if negotiations are opened, the process of joining the EU will be a long one for Ukraine.

Mr Yuri Chernenko, Ukrainian entrepreneur, scientist and civic leader

Yuri Chernenko brings a scientific, practical and entrepreneurial perspective to the discussion on Ukraine's integration into the European Union.

He highlights Ukraine's potential to contribute to the EU's economic growth thanks to its abundant natural resources, agricultural potential and sophisticated industries such as rocket and aircraft manufacturing. He stresses that Ukraine's geopolitical position as a bridge between East and West gives it strategic importance for the EU's influence and security in the region.

Yuri Chernenko acknowledges the challenges facing Ukraine in the post-war reconstruction process and stresses the need for substantial investment to support this process. He also highlights the legislative differences between Ukraine and the EU, which will require adaptation and harmonisation. It stresses the importance of transparency and information in preparing Ukrainians and EU citizens for the changes to come. He proposed the use of concepts to collect data, analyse scenarios and prepare effectively. He highlights the need for effective cooperation between state structures in Ukraine and the EU, as well as the active participation of the public. He stressed the importance of cooperation between state and civil society players in order to establish a mechanism for public control over the state apparatus. The fight against corruption in Ukraine was another topic addressed by Yuri Chernenko. He stressed that corruption is a complex problem that requires considerable effort and a willingness to change. He emphasised the need to train public officials and stressed the importance of civil society organisations in the fight against corruption.

Mr Henri Malosse, President of Vocal Europe, President of the Jean Monnet Association and former President of the European Economic and Social Committee

Henri Malosse highlights the importance of civil society in the process of Ukraine's integration into the European Union, based on his direct experience during the Maïdan events. He highlights the essential role of civil society in Ukraine and insists that its involvement is crucial to ensuring successful integration.

He also stresses the need for a transfer of sovereignty from Ukraine to the European institutions, while acknowledging the legitimate fears associated with such a transition. He warned against an excessive transfer of sovereignty, citing the example of Brexit and the concerns raised by such a decision. Henri Malosse stressed the importance of transparency in the EU enlargement process. He stresses the need to consult civil society and local stakeholders, such as local authorities and political parties, to ensure that all voices are heard and taken into account. It highlights the need to protect the rights of minorities in Ukraine and to ensure their inclusion in society. He stresses that the unity of Ukrainian society is crucial, overcoming historical divisions and creating a common sense of belonging. Henri Malosse also offers a bold reflection on the future integration of Russia into a unified Europe. He suggests that it is important to start thinking now about how to integrate Russia into a wider project of European integration. He points out that discussions on the integration of Germany already took place during the Second World War, and he believes that it is relevant to start thinking now about how to approach the integration of Russia in the future.

Mrs Isabel Wiseler Lima MEP (EPP Group)

Isabel Wiseler Lima MEP gave the European Parliament's perspective on Ukraine's accession to the European Union. She stressed that the European Parliament has strongly supported Ukraine since the beginning of the Russian invasion. MEP Wiseler-Lima mentioned the visit of the President of the European Parliament to Ukraine to express official support and demonstrate the EU's solidarity with Ukraine. She affirmed that the fundamental attitude of the European Parliament towards Ukraine's accession to the EU is favourable. She underlined that the European Parliament was also concerned about the rights of minorities in Ukraine and was ready to help Ukraine meet the necessary criteria for accession. She emphasised the importance of media freedom in Ukraine and stressed that the EU supports Ukraine's efforts to create a free space for the media through legislative reforms. She highlighted the crucial role of the media in a functioning democracy and stressed that creating a balance between media freedom and protection against false information was a crucial issue. Finally, the MEP pointed to the importance of cooperation between the EU and Ukraine in the fight against disinformation from totalitarian countries. She mentioned that the EU is engaged in actions to counter disinformation and stressed the importance of reciprocity in the dissemination of information.

Mr Mikulas Krivansky, EU journalist based in Brussels, expert in minority rights

Mikulas Krivansky highlights the challenges linked to minority issues in Ukraine and the European Union's approach. He points out that the EU lacks a clear legal framework to guarantee the status of minorities in its Member States. He suggested using terms such as linguistic or national communities rather than the term "minorities" depending on Member States' preferences. He mentions that Ukraine initially made efforts to guarantee minority language education and equal rights, but these rights have been in decline in recent years, particularly for indigenous peoples. He stresses the need for a specific legal framework to guarantee the rights of the Russian-speaking community in Ukraine, which includes not only ethnic Russians, but also other ethnic groups using the Russian language. Finally, he believes that it is important to discuss these issues within Ukrainian civil society and the political sphere.

VOCAL EUROPE

Rapport de la table ronde

L'Ukraine demain membre à part entière de l'UE?

Résumé

Mme Camille Cerise Gessant, Rédactrice en chef adjointe chez Agence Europe

Camille Cerise Gessant discute de l'évolution de l'Ukraine vers une adhésion à l'Union européenne. Elle mentionne que l'Ukraine a cherché à se rapprocher de l'UE depuis les événements de Maïdan en 2014. Elle souligne que l'invasion russe de l'Ukraine a commencé en février 2022 et que l'Ukraine est devenue candidate à l'adhésion à l'UE en juin 2022 après une demande officielle. La Commission européenne a établi sept critères que l'Ukraine doit remplir pour ouvrir les négociations d'adhésion. Jusqu'à présent, deux de ces critères ont été remplis, notamment la réforme du système judiciaire et de la législation sur les médias. Cependant, des progrès jugés insuffisants ont été réalisés dans d'autres domaines tels que la réforme de la Cour constitutionnelle et la lutte contre la corruption. Camille Cerise souligne que la réforme de l'oligarchie est considérée comme le sujet le plus complexe. La Commission européenne publiera un rapport officiel sur les progrès de l'Ukraine en octobre, et la décision d'ouvrir ou non les négociations d'adhésion sera prise en décembre par les États membres de l'UE. Elle mentionne également les craintes des Ukrainiens quant à l'impact des élections de 2024 sur leur avancée vers l'adhésion à l'UE et à l'OTAN. Camille Cerise souligne que si les négociations sont ouvertes, le processus d'adhésion à l'UE sera long pour l'Ukraine.

Mr Yuri Chernenko, entrepreneur, scientifique et leader civique ukrainien

Yuri Chernenko, apporte une perspective scientifique, pratique et entrepreneuriale à la discussion sur l'intégration de l'Ukraine à l'Union européenne. Il met en avant le potentiel de l'Ukraine pour contribuer à la croissance économique de l'Union européenne grâce à ses ressources naturelles abondantes, son potentiel agricole et ses industries sophistiquées telles que la fabrication de fusées et d'avions. Il souligne que la position géopolitique de l'Ukraine en tant que pont entre l'Est et l'Ouest lui confère une importance stratégique pour l'influence et la

sécurité de l'UE dans la région. Yuri Chernenko reconnaît les défis auxquels l'Ukraine est confrontée dans le processus de reconstruction post-guerre et souligne la nécessité d'un investissement substantiel pour soutenir ce processus. Il met également en évidence les différences législatives entre l'Ukraine et l'UE, ce qui nécessitera une adaptation et une harmonisation. Il souligne l'importance de la transparence et de l'information dans la préparation des Ukrainiens et des citoyens de l'UE aux changements à venir. Il propose l'utilisation de ce concept, qui permettrait de collecter des données, d'analyser des scénarios et de se préparer de manière efficace. Il met en avant la nécessité d'une coopération efficace entre les structures étatiques de l'Ukraine et de l'UE, ainsi que la participation active du public. Il insiste sur l'importance de la collaboration entre les acteurs étatiques et les acteurs de la société civile pour établir un mécanisme de contrôle public sur l'appareil d'État. La lutte contre la corruption en Ukraine est également un sujet abordé par Yuri Chernenko. Il souligne que la corruption est un problème complexe qui nécessite des efforts considérables et une volonté de changement. Il met en avant la nécessité de former les responsables publics et souligne l'importance des organisations de la société civile dans la lutte contre la corruption.

Mr Henri Malosse, Président de Vocal Europe, Président de l'Association Jean Monnet et ancien Président du Comité économique et social européen

Henri Malosse souligne l'importance de la société civile dans le processus d'intégration de l'Ukraine à l'Union européenne, en se basant sur son expérience directe pendant les événements de Maïdan. Il met en avant le rôle essentiel de la société civile en Ukraine et insiste sur le fait que son engagement est crucial pour garantir une intégration réussie.

Il souligne également la nécessité d'un transfert de souveraineté de l'Ukraine vers les institutions européennes, tout en reconnaissant les craintes légitimes liées à une telle transition. Il met en garde contre un transfert excessif de souveraineté, citant l'exemple du Brexit et les inquiétudes suscitées par une telle décision. Henri Malosse insiste sur l'importance de la transparence dans le processus d'élargissement de l'Union européenne. Il souligne la nécessité de consulter la société civile et les acteurs locaux, tels que les autorités locales et les partis politiques, afin de s'assurer que toutes les voix sont entendues et prises en compte. Il met en avant le besoin de protéger les droits des minorités en Ukraine et d'assurer leur inclusion dans la société. Il souligne que l'unité de la société ukrainienne est cruciale, en dépassant les divisions historiques et en créant un sentiment d'appartenance commun. Henri Malosse propose également une réflexion audacieuse sur l'intégration future de la Russie dans une Europe unifiée. Il suggère qu'il est important de commencer à réfléchir dès maintenant à la manière d'intégrer la Russie dans un projet plus vaste d'intégration européenne. Il souligne que des discussions sur l'intégration de l'Allemagne ont déjà eu lieu pendant la Seconde Guerre mondiale, et il estime qu'il est pertinent de réfléchir dès maintenant à la manière d'aborder l'intégration de la Russie à l'avenir.

Mme Isabel Wiseler Lima, MPE (Groupe PPE)

Isabel Wiseler Lima MPE apporte une perspective du Parlement européen sur l'adhésion de l'Ukraine à l'Union européenne. Elle souligne que le Parlement européen soutient fortement l'Ukraine depuis le début de l'invasion russe. Elle mentionne la visite de la présidente du Parlement européen en Ukraine pour exprimer un soutien officiel et témoigner de la solidarité de l'UE envers l'Ukraine. La MPE affirme que l'attitude fondamentale du Parlement européen envers l'adhésion de l'Ukraine à l'UE est favorable. Elle souligne que le Parlement européen se préoccupe également du droit des minorités en Ukraine et est prêt à aider l'Ukraine à remplir les critères nécessaires pour l'adhésion. Elle met en avant l'importance de la liberté des médias en Ukraine et souligne que l'UE soutient les efforts de l'Ukraine pour créer un espace de liberté pour les médias à travers des réformes législatives. Elle met en avant le rôle crucial des médias dans une démocratie fonctionnelle et souligne que la création d'un équilibre entre liberté des médias et protection contre les fausses informations était un enjeu crucial. Enfin la MPE souligne l'importance de la coopération entre l'UE et l'Ukraine dans la lutte contre la désinformation provenant de pays totalitaires. Elle mentionne que l'UE est engagée dans des actions pour contrer la désinformation et souligne l'importance de la réciprocité dans la diffusion des informations.

Mr Mikulas Krivansky, Journaliste UE basé à Bruxelles, expert en droits des minorités

Mikulas Krivansky souligne les défis liés aux questions des minorités en Ukraine et à l'approche de l'Union européenne. Il souligne que l'UE manque d'un cadre juridique précis pour garantir le statut des minorités dans ses États membres. Il suggère d'utiliser des termes tels que les communautés linguistiques ou nationales plutôt que le terme "minorités" en fonction des préférences des États membres. Il mentionne que l'Ukraine a initialement fait des efforts pour garantir l'éducation dans la langue des minorités et leurs droits égaux, mais ces droits ont été en déclin ces dernières années, notamment pour les peuples autochtones. Il souligne la nécessité d'un cadre juridique spécifique pour garantir les droits de la communauté russophone en Ukraine, qui comprend non seulement les Russes ethniques, mais aussi d'autres groupes ethniques utilisant la langue russe. Enfin il estime qu'il est important de débattre de ces questions au sein de la société civile ukrainienne et de la sphère politique.